
Hooggevoelige kinderen
Jasper vindt ruwe kledingstoffen om van te rillen en ook van de naden in z’n sokken en de lintjes in z’n 
kleren krijgt hij de kriebels. Klara heeft supergevoelige ’antennes’ waarmee ze de stemming van anderen 
oppikt. Als haar vriendinnetjes rustig spelen doet zij dat ook, maar als er spanningen zijn of ruzie dreigt, 
gedraagt ze zich ruw en theatraal. Marnix is een vlotte kerel die op school makkelijk vrienden maakt, 
maar bij onbekenden of in een nieuwe omgeving superonzeker is en zichzelf afsluit. 
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Jasper, Klara en Marnix zijn hoogge-
voelig. Maar wat wil dat nu zeggen? 

Wij klopten (zachtjes) aan bij Ilse Van 
de Daele, oprichtster van de Vlaamse 
Vereniging voor Hooggevoelige Perso-
nen (HSP) en zelf hooggevoelig. 

Geen label
”Laten we duidelijk zijn: hooggevoelig-
heid is niet het zoveelste etiketje om 
op een kind te plakken, maar eerder 
een term om een combinatie van ei-
genschappen te duiden. Welke eigen-
schappen? Veel heeft te maken met het 
zenuwstelsel. Bij hooggevoelige men-
sen is dat veel fijngevoeliger dan bij 
anderen en hierdoor voelen hun zintui-
gen alles veel sterker aan. Zien, ruiken, 
horen en voelen zijn veel meer aange-
scherpt en prikkels maken op hen een 
diepere indruk. Dat lijkt op zich niet 
zo’n probleem, maar door onze presta-
tiegerichte maatschappij worden onze 
dagen zodanig volgepropt dat er elke 
dag ontzettend veel indrukken op ons 
afkomen. Wie hooggevoelig is, kan die 
onmogelijk allemaal verwerken.” 

”Hooggevoelige kinderen die niet we-
ten wat ze met al die prikkels moeten 
aanvangen, kunnen op verschillende 
manieren reageren. Sommigen trekken 
zich terug en gaan op de speelplaats 
alleen in een hoekje staan of komen 
even tot rust op hun kamer. Anderen 
reageren heel chaotisch en totaal over-
stuur als het hen te veel wordt. Wat rust 
en meer structuur kunnen in beide 
gevallen wonderen doen.”

Moeilijke momenten
”Hoogsensitieve kinderen kunnen 
door kleine, subtiele zaken helemaal 
van slag geraken: een bepaald stofje, 
een ongekende structuur of smaak van 

eten of een geur die hen stoort. Ook 
van drukte, een grote groep kinde-
ren, veel lawaai of verandering van 
omgeving krijgen ze de kriebels. Maar 
vooral op emotioneel vlak hebben 
ze het moeilijk. Met één oogopslag 
kunnen ze een bepaald gebaar, een 
gezichtsuitdrukking heel persoonlijk 
opvatten. Eén opmerking, die mis-
schien zelfs niet aan hen gericht was, 
kan hen helemaal uit hun lood slaan. 
Ook de stemming, het verdriet en de 
vreugde van anderen voelen ze heel 
sterk aan. Spanningen in een gezin, 
tussen ouders pikken zij meteen op 
en interpreteren ze op hun eigen ma-
nier. Vaak nemen ze de schuld voor 
gekibbel tussen mama en papa op 
zich. Laat hen in zo’n situatie zo wei-
nig mogelijk aan hun lot over en geef 
hen de info die ze nodig hebben om 
de situatie te kunnen plaatsen.”

”Hooggevoelige kinderen houden 
zich vaak al op jonge leeftijd bezig 
met de diepere betekenis van het 
leven. Ze stellen zich serieuze levens-

vragen waar ze eindeloos over kun-
nen blijven piekeren. Merk je dat je 
kind ergens mee worstelt? Maak dan 
tijd om daar met hem over te praten 
en geef hem de ruimte om te vertel-
len wat er op z’n lever ligt. Bevraag 
concreet wat moeilijk loopt: ’Is er iets 
gebeurd in de klas? Hoe gaat het met 
je vrienden?’ Ga niet eindeloos mee 
in z’n ellende, maar doe ook geen 
afbreuk aan wat hij voelt, door te 
zeggen: ’Dat is toch allemaal niet zo 
erg?’ Erken en herken z’n gevoelens 
en toon dat je hem hebt gehoord en 
begrijpt.” 

Afkoelen
”Hun ’lastige’ gedrag is vaak een reac-
tie op een gebeurtenis, een overdaad 
aan prikkels of hun rigide manier van 
denken. Ik heb mijn zoon, die zelf 
ook hooggevoelig is, geleerd dat hij 
in zo’n moeilijk moment de keuze 
heeft: ofwel is hij zo onder de indruk 
dat zijn hele dag om zeep is, ofwel 
neemt hij even de tijd om af te koelen 
en probeert hij daarna de draad terug 

op te pikken. Dat heeft hem echt 
geholpen. Nu gaat de situatie niet 
langer met hem aan de haal, maar kan 
hij bewust beslissen over het verdere 
verloop.” 

”Hooggevoelige kinderen moeten 
zich af en toe kunnen terugtrekken en 
afsluiten van een (over) prikkelende 
omgeving. Maar daar krijgen ze niet 
altijd de kans toe. Zou het niet fantas-
tisch zijn als er op school een stilte-
kamer was, waar leerlingen zich even 
kunnen afzonderen wanneer het even 
te veel wordt? Al bestaan er natuurlijk 
voldoende alternatieven. Laat een kind 
dat even rust nodig heeft bijvoorbeeld 
de bordenwissers uitkloppen of laat 
hem even een wandelingetje maken 
op de speelplaats. Zo kan hij even weg 
van al die prikkels.” 

”Maar natuurlijk is het niet alleen 
maar kommer en kwel. Hooggevoelige 
zijn doorgaans bijvoorbeeld erg crea-
tief, hebben een rijke fantasie en zijn 
enorm empathisch. Op onze speciale 
kinderkampen helpen we kinderen 
om die talenten te ontdekken, maar 
ook om ze te doseren. Want soms 
zijn ze té zorgzaam en té veel bezig 
met de ander, waardoor ze zichzelf 
wegcijferen.” 

Op www.hspvlaanderen.be vind 
je heel wat info en data van 
lezingen. Je kan er ook de bro-
chure ’Hooggevoelige Kinderen 
in het Onderwijs’ aanvragen, met 
informatie voor leerkrachten en 
opvoeders. HSP Vlaanderen orga-
niseert ook speciale kampen voor 
hooggevoelige kinderen. 
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